
اقتصادی 6

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شــرکت آب وفاضــاب هرمزگان 
گفت: تا نیمه دوم ســال ۱۴۰۱ به بیش 
از ۶۰ روستای شهرستان های بشاگرد، 
سیریک و جاســک در شرق استان از 

منابع پایدار آبرسانی می شوند.
امین قصمی با بیان اینکه شــرق 
هرمزگان به دلیــل کمبود منابع تامین 
آب پایدار و پراکندگی روستاها بیشتر 
در معرض تنش آبی هستند،افزود: به 
دلیــل تداوم خشکســالی، پراکندگی 
و کوهســتانی بودن روستاهای شرق 
هرمزگان، اجرای خــط انتقال آب از 
منابع پایدار نیازمنــد اعتبارات کان 
اســت که تکمیل آن نیز زمان بیشتری 

می طلبد.
وی بیان داشــت: با وجود همه 
ایــن موانع، شــرکت آب و فاضاب 
هرمزگان به ســرعت در حال اجرای 
طرح برای دسترسی جمعیت بیشتری 

از شرق هرمزگان به آب پایدار است.
فاضــاب  و  مدیرعامــل آب 
هرمزگان با بیان اینکه امسال آبرسانی 
به گوهران بشاگرد و ۱۳ روستای مسیر 

از سد ســهران به بهره برداری رسید، 
خاطرنشان کرد، با تکمیل طرح های در 
دست اقدام، تعداد روستاهای بهره مند 

از این طرح به ۲۶  روستا می رسد. 
قصمی ادامه داد، شــهرک شهید 
ســلیمانی شهرستان بشــاگرد نیز از 
نعمت آب پایدار بهره مند خواهد شد.

وی در ادامــه بــه طرح هــای 
آبرسانی شهرستان جاسک اشاره کرد 
و ابرازداشت: آبرسانی به ۱۴ روستای 
غرب جاسک از تصفیه خانه این شهر 
درحال انجام اســت که سال آینده به 

بهره برداری خواهد رسید.
هرمزگان  آبفــای  مدیرعامــل 
ادامه داد: آبرســانی به مجتمع سرارو 
شهرستان سیریک نیز شامل پنج روستا 
در دســتور کار است که با بهره برداری 
از این طرح زمینه بهره مندی یک هزار 
و ۵۰۰ نفر از آب شــرب پایدار فراهم 

خواهد شد.
وی به دیگــر طرح های در حال 
انجام شهرســتان سیریک اشاره کرد و 
گفت: ســال آینده شهرک کوهستک 
و ۱۲ روســتای با اعتبــار یک هزارو 

۵۰۰میلیارد ریال مســیر ســیریک با 
جمعیتی افزون بر ۱۱ هزار و ۵۰۰ نفر 
از نعمت آب شــرب پایــدار بهره مند 

خواهند شد. 
وی همچنین به دیگر طرح های 
افتتاح شده در شهرســتان های واقع 
در شرق هرمزگان اشاره کرد و افزود: 
با اجرای طرح های آبرســانی، شــهر 
سردشت بشــاگرد و هشت روستای 
مســیر از ســد جگین تامین آب می 
شوند.  به گفته قصمی، شهر گوهران و 
۱۳ روستای مسیر نیز از سد سهران به 

آب پایدار دست یافته اند.
فاضــاب  و  مدیرعامــل آب 
هرمزگان خاطرنشان کرد: احداث آب 
شیرین کن بونجی، افزایش ظرفیت آب 
شیرین کن گابریک، افزایش ظرفیت 
آب شــیرین کن سیریک، آبرسانی به 
پنج روستای مجتمع شهوار جانشینی 
میناب، آبرسانی به ۱۶ روستای مجتمع 
کرتی و گابریک کمبکی شهرســتان 
جاســک از دیگر طرح های اجرا شده 
آبفا برای افزایش جمعیت بهره مند از 

آب پایدار است

گروه اقتصادی -کاهش قیمت 
بلیــت هواپیما به عنــوان وعده وزیر 
راه وشهرســازی یکی از موضوعاتی 
اســت که این  روزها دنبال می شود که 
البته به گفته مســئولان این وزارتخانه 
بــه زودی ایــن اتفاق خواهــد افتاد و 
 بــا ایرلاین های گرانفــروش برخورد 

خواهد شد.
در پی پیگیری های خبرنگار ایسنا 
درباره انتظار مردم برای کاهش قیمت 
بلیت هواپیمــا در پروازهای داخلی به 
دلیل برداشته شــدن محدودیت های 

کرونایی مانند محدودیت پذیرش ۶۰ 
درصدی مســافر و البته بر اساس وعده 
رستم قاســمی، وزیر راه و شهرسازی، 
به نظر می رسد برنامه ریزی هایی در این 

زمینه صورت گرفته است.
رســتم قاســمی –وزیــر راه و 
شهرسازی- ماه گذشته و در در حاشیه 
مراســم تودیع و معارفــه مدیرعامل 
شــرکت راه آهن جمهوری اســامی 
ایران در پاســخ به سوالی  مبنی بر اینکه 
چرا تاکنون تکلیف قیمت بلیت هواپیما 
مشخص نشده است و ایرلاین ها بدون 

داشتن مصوبه و اختیار قانونی اقدام به 
افزایش نرخ پروازهای داخلی کرده اند؟ 
اظهار کرد: قیمت بلیت هواپیما به دلیل 
رعایت پروتکل های بهداشتی به ویژه 
محدودیت پذیرش ۶۰ درصدی مسافر 
در پروازهای داخلی افزایش یافته بود که 
امیدواریم با بهبود شرایط کشور از نظر 
شــیوع ویروس کرونا و برداشته شدن 
این محدودیــت بتوانیم قیمت بلیت 

هواپیما را تعدیل کنیم.
 ۶۰ محدودیــت  افــزود:  وی 
درصدی پذیرش مسافر در ناوگان حمل 
و نقل عمومی بر اساس مصوبات ستاد 
ملی مقابله با کرونا اتفاق افتاده است که 
هم اکنون در جلسات ستاد ملی مقابله 
با کرونا در حال بحث و بررســی برای 
اعمــال تغییرات در ایــن پروتکل ها 

هستیم.
گرچه پروتکل هــای جدیدی از 
سوی ستاد ملی مقابله با کرونا تصویب 
و اباغ شــد و بر اســاس آن مقرر شد 
محدودیت پذیرش ۶۰ درصدی مسافر 
در پروازهــای داخلــی از ابتدای آذر 
ماه برداشته شــود و از حالا بسیاری از 

ایرلاین های این پروتکل های جدید را 
اجرا کرده انــد اما قیمت بلیت هواپیما 

کاهش پیدا نکرده است.
در پــی  ایــن تغییــر و تحولات 
در پروتکل های کرونایی، مســئولان 
وزارت راه و شهرســازی اعام کردند 
که به دنبال کاهش قیمت بلیت هواپیما 
هستند. شهرام آدم نژاد –معاون وزیر راه 
و شهرســازی- در این باره اظهار کرد: 
بــا توجه به این کار که ظرفیت پذیرش 
مســافر در پروازهای داخلی افزایش 
یافته، شورای عالی هواپیمایی تشکیل 
شده و درباره نرخ تصمیم گیری خواهد 
کــرد و انتظار داریــم تغییراتی در نرخ 
بلیت هم شــاهد باشیم و طبیعی است 
در جهت کاهش قیمت این جلســات 

برگزار خواهد شد.
البتــه بــر اســاس پیگیری ها و 
اطاعــات بدســت آمــده از وزارت 
راه وشهرسازی از هفته آینده قرار است 
با گرانفروشــان بلیت هواپیما برخورد 
جــدی و قانونی شــود و وزارت راه 
وشهرسازی و ســازمان هواپیمایی به 

دنبال کاهش قیمت ها هستند.

گروه اقتصادی - بندرگاه نخل 
ناخدای بندرعباس ۱۰ســالپیش گفته 
می شــد با هدف کوتاه تر کردن مسیر 
بندرعباس به جزیره هرمز در ســاحل 
شــرقی بندرعباس و ایجاد نخستین 
بندر تفریحی مســافری به طول چهار 
کیلومتر به عنوان یکی از طرح های مهم 
و منحصر به  فرد در کشــور به شــکل 

نخل ساخته می شود.
البتــه در همان زمــان حرف و 
حدیت های دیگری نیز درباره هدف 
ساخت آن بر ســر زبانها بود و برخی 
آن را یک هدیه رانت گونه به صاحبان 
مجوز گردشــگری و تفریحی کنار آن 

می دانستند.
تاکنــون اظهارنظرهای متفاوتی 
از این پروژه مهم از ســوی مسوولان 
به ویــژه مدیران بنــادر و دریانوردی، 
نمایندگان مجلس شــورای اسامی و 
اعضای شورای شهر بندرعباس شده 
اســت که وضعیــت آن چگونه اداره 
شــود؟ آیا به بخش خصوصی واگذار 

شود یا دولت آن را ادامه دهد.
از آنجایــی که پروژه های بزرگ 
و هزینه برَ همچون بزرگراه ها، بنادر و 
اســکله ها که اعتبار زیادی می برَد لذا 
بخش خصوصی کمتر از آن اســتقبال 
می کند؛ از همین رو دولت در آن سال 
ها به امید اینکه بخش خصوصی آن را  
اداره مــی کند وارد عرصه هزینه کان 

شد ولی نتوانست ادامه دهد.
همچنین بحث هایــی از جمله 
داشتن مشکل زیست محیطی، سپردن 
به شــهرداری بندرعبــاس با هدف 
توسعه و عمران شــهری و واگذاری 
بــه بخش خصوصی نیز مطرح بود که 
امــروز پس از یک دهه وقفه در انتظار 
تعیین تکلیف از سوی دولت سیزدهم 

است.
 واگذاری به شهرداری یا تخریب 
ایــن پروژه برای نجات ســاحل بندر 
عباس از یک فاجعه زیســت محیطی 
و قبول کــردن این واقعیت که اجرای 
پروژه از ابتدا اشــتباه بود، از ســوی 
دوســتداران محیط زیست به عنوان 

یک راهکار اساسی مطرح شد.
ایــن درحالی اســت که عباس 
کمالی معاون مهندسی و عمران وقت 
اداره کل بنــادر و دریانوردی اســتان 
هرمزگان نیز در آن زمان ) اردیبهشت 
ماه ۱۳۹۱ ( از پایان ســاخت بندر چند 
منظوره نخل ناخدا به  عنوان نخستین 
بندر نخلی شکل کشور در بندرعباس 
در ســال ۱۳۹۲ خبــر داد و گفته بود: 
مدت قرارداد ساخت این بندر ۱۸ ماه 

و مبلغ آن را ۳۰۰ میلیارد ریال است.
این اسکله در نهم بهمن  ماه سال 
۱۳۹۰ با عقد قرارداد بین اداره کل بنادر 
و دریانوردی استان هرمزگان و شرکت 
»کران دریا« که مراحل مطالعه خود را 
توسط شرکت »مهندسین مشاور پویا 

طرح پارس« پشــت سرگذاشته بود، 
وارد مرحله عملیاتی شــد و از ســال 
۱۳۹۲ تاکنون حدود هشــت ســال 

متوقف مانده است.
از ســوی دیگر تعییــن تکلیف 
بندرگاه نخل ناخدا از خواســته های 
به حق مردم هرمزگان است که انتظار 
می رود با بازدیدهــای اخیر اعضای 
کمیسیون عمران مجلس و مدیرعامل 
ســازمان بنادر و دریانوردی این امر به 
زودی محقق شــود؛ چرا که هدف از 
احداث بندرگاه نخل ناخدا دسترسی 
آسان به جزیره هرمز و توسعه صنعت 
گردشــگری دریایی بوده و با احداث 
این بندرگاه فاصله بندرعباس تا جزیره 
هرمــز به طول ۱۰ کیلومتر کاهش پیدا 

می کند.
همچنین در این مجموعه عاوه 
بر اســکله و پایانه های مســافربری 
مرکزهای تفریحی، توریستی، تجاری  
و ورزش هــای دریایی نیز پیش بینی 

شده است.
سازمان بنادر مشکل زیست 
محیطی بنــدرگاه نخل ناخدای 

بندرعباس را بررسی می کند
از آنجایــی بازنگری زیســت 
محیطی بندرگاه در دست احداث نخل 
ناخدا در شــرق بندرعباس به عنوان 
یک چالش در توقف این طرح مطرح 
است، سازمان بنادر و دریانوردی رفع 
این موضوع را در دستورکار خود قرار 

داد.
معاون امور عمرانی اســتانداری 
هرمزگان در این راستا با اشاره به بازدید 
اخیر اعضای کمیسیون عمران مجلس 
به همراه مدیر عامل ســازمان بنادر و 
دریانــوردی از بندرگاه نخل ناخدای 
بندرعباس گفت: استانداری هرمزگان 
و دســتگاه های متولی از جمله محیط 
زیست اســتان این موضوع را مطرح 
کرد که بندرنخل ناخدا مشکل زیست 
محیطــی دارد و بــرای همین منظور 
باید در مطالعات به طور حتم ارزیابی 
زیســت محیطی و رفــع چالش های 
زیســت محیطی هم در برنامه سازمان 

بنادر و دریانوردی قرار گیرد.
رضــا مدرس با اشــاره به اینکه 
در سال های گذشــته )از سال ۱۳۹۱ 
تاکنــون( نزدیک به ۲۰۰ میلیارد ریال 
برای بندرگاه نخل ناخدای بندرعباس 
هزینه شده اســت، بیان داشت: یکی 
دیگر از دلایل متوقف شدن این طرح 
بندری، کمبود منابع اعتبای بود که قرار 

شد این طرح به نتیجه برسد.
وی اظهارداشــت: مدیرعامــل 
ســازمان بنادر و دریانوردی کشور نیز 
که خود در بازدید اعضای کمیســون 
عمــران مجلس از ایــن طرح حضور 
داشــت، قول داد در سریع ترین زمان 
ممکن فرایند تکمیل مطالعه و اجرای 
طــرح را انجام دهند بــه گونه ای که 

فرایند آن تا پایان امســال انجام شــود 
و متولــی تکمیل و راه اندازی آن خود 

سازمان بنادر باشد.
معاون امور عمرانی اســتانداری 
هرمزگان ادامــه داد: قرار بود بندرگاه 

نخل ناخدای بندرعباس در ۲ مرحله 
انجام شود که مرحله نخست که شامل 
احداث زیر ساخت های اولیه بندری 
و دریایــی همچون جاده دسترســی، 
موج شــکن ها و حوضچه پهلوگیری 
شناورهاســت، تا قبل از پایان ســال 
عملیات اجرایی آن شــروع شــود و 
مرحله دوم نیز استحصال اراضی بوده 
که بعد ســاختار تجــاری و اقامتی و 

گردگشری پیدا می کند.
وی یادآورشــد: در کنــار ایــن 
موضوع، بلوار ســاحلی بندرعباس به 
ســمت میناب نیز کــه یک بخش ۱۰ 
کیلومتری آن اجرا شــده اســت، هم 
قرارشد که اداره کل راه و شهرسازی با 
همکاری شهرداری طرح توجیهی را 
آماده کنند و کمیسیون عمران مجلس 
نیــز مســاعدت لازم در خصــوص 
دریافــت ماده ۲۳ این طرح گیرد و در 
حقیقت بــه عنوان یکی از طرح هایی 
کــه برای آن ایجــاد ردیف در بودجه 
ســال آینده انجام دهنــد، اتفاق های 

مثبتی شود.
 ســازمان بنادر اسکله نخل 

ناخدا بندرعباس را تکمیل می کند
نماینده مردم بندرعباس، حاجی 
آباد، قشم، بندرخمیر و بوموسی نیز در 
جریان بازدید اخیر اعضای کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اســامی از 

اسکله نخل ناخدای بندرعابس گفت: 
برای حل مشکل این اسلکه، قرار شد 
تا سازمان بنادر نسبت به تکمیل و ایجاد 
زیربناها در این اســکله اقدام و آن را 
به بســتری برای رفت و آمد به جزیره 

هرمز تبدیل کند.
منصور آرامی در این زمینه افزود: 
با پیگیری از سازمان بنادر و دریانوردی 
مقرر شد تا اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمــزگان اقدام به ایجاد و توســعه 
زیربناهای مورد نیاز فعالیت اســکله 
نخــل ناخدا اقدام کرده و آب و برق و 
آسفالت و دسترسی به این بندر را کامل 
کند. وی ادامه داد: همچنین بنا شــد تا 
امکان پهلوگیری شناورهای مسافری 
در این اســکله و رمپ های لازم برای 
بهره برداری از این مگان جهت ســفر 
به جزیره هرمز و دیگر امکانات مرتبط 
با توسعه تفریحی و گردشگری آن از 
سوی سازمان بنادر و دریانوردی ایجاد 

شود.
عضو کمیســیون عمران مجلس 
شــورای اســامی اظهارداشت: اگر 
اسکله نخل ناخدا عملیاتی و برای سفر 

به جزیره هرمز از شرق بندرعباس مهیا 
شود، می توان در مدت زمان کمتری به 
ایــن جزیره رفت و آمد کرد و در عین 
حال مسافران از طریق مسیر جدیدی 
بتوانند پس از بحران کرونا به این جزیره 

ســفر کنند که این محدوده دریایی نیز 
بستر برنامه  ریزی های جدید اقتصادی 

و گردشگری باشد.
هزینه  تومــان  ۳۰میلیارد 

بدون مجوز محیط زیست
طبــق اعــام اداره کل حفاظت 
محیط زیســت هرمزگان، با گذشت 
یک دهه از ساخت بندر نخل ناخدای 
بندرعباس مسوولان و متولیان ساخت 
این پروژه از ســازمان محیط زیست 
مجوز ســاخت و فعالیــت دریافت 
نکرده اند و تاز زمانی که استانداردهای 
زیســت محیطی رعایت نکنند،اجازه 

فعالیت تجاری ندارند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست 
هرمــزگان در این راســتا به خبرنگار 
ایرنا گفت: با توجه به اینکه این پروژه 
به عنــوان یک طرح ملی  مطرح بوده، 
اداره کل محیــط زیســت اســتان در 
همان زمان از دســتگاه های متولی از 
جمله استانداری و بنادر و دریانوردی 
خواســت که در ســاخت ایــن بندر 
استانداردهای لازم از جمله ایجاد کانال 
هدایت آب به شکل موج شکن ایجاد 

کند که تاکنون برای این پروژه اقدامی 
صورت نگرفته است.

 حبیب مسیحی تازیانی افزود: این 
کانال موجب می شــود که تبادل آب 
بــه هنگام جزر و مد و توفان به خوبی 
صورت گیرد و از خسارت به بندرگاه 
جلوگیری کند لذا بــرای تکمیل این 
پروژه ملی، یک الزام زیســت محیطی 
لازم بــوده که قبل از بهره برداری اقدام 

شود.
وی یادآورشد: البته اسکله نخل 
ناخدا شــاید برای گردشگری قابلیت 
داشته باشد ولی برای استفاده در امور 
تجــاری و اقتصادی بواســطه همان 
مسائلی که یاد شــده باید داشته باشد 

تا مجوز بهره برداری بگیرد. 
مدیرکل ســابق حفاظت محیط 

زیســت هزمزگان نیز در سال ۱۳۹۳ 
گفته بود: متولی احداث اسکله درحال 
ساخت »نخل ناخدا« بندرعباس باید 
مجوز لازم زیســت محیطی را از این 
سازمان دریافت کند، اگر این پروژه یا 
هر پروژه دیگری در سواحل هرمزگان 
بدون دریافت مجوز احداث شــود در 

آینده با مشکل روبرو خواهد شد.
مجید وفادار افزود: برخی طرح 
هــا کان هســتند که اگر خــارج از 
چارچوب اجرا شــوند مشکل هایی 
را در آینــده ایجاد می کنند، اداره بندر 
و دریانوردی یکی از نهادهایی اســت 
که در یکی از پروژه هایش در اســکله 
شــهید رجایی بدون مجــوز اقدام به 
خشــک کردن زمین کرده در صورتی 
که این سازمان باید همکاری بیشتری 

با محیط زیست داشته باشد.
وی ایــن را نیز گفتــه بود که از 
اداره هــا و نهادهــا درخواســت می 
شود مجوزهای زیست محیطی برای 
اجرای پروژه های خود اخذ کنند، چرا 
که حجــم مکاتبه های صورت گرفته 
با برخی دســتگاه های اجرایی از نامه 

فراتر رفته و کتابچه شده است.
بنــدر نخل ناخــدا در تور 
بازدیــد نماینــدگان مجلــس 

شورای اسلامی
 در نهایت این پــروژه )بندرگاه 
نخل ناخدا( باتوجه به طولانی شــدن 
ساخت آن و همچنین توقف طولانی 
مدتــش، اعضای کمیســیون عمران 
مجلس شــورای اســامی به همراه 
مدیرعامــل بنادر ودریانوردی را هفته 
گذشــته به بندرعباس کشــاند تا در 
برنامــه بازدیدی بنادر هرمزگان، بندر 
نخل ناخدا را به عنوان نخستین سوژه 

خود در نظر بگیرند و به دنبال راه چاره 
باشند.

 بندرگاه چند منظوره نخل ناخدا 
از طــرح های منحصر بفــرد بندری 
کشــور اســت که با هــدف کاهش 
ترافیک دریایی، دسترســی آســان به 
جزیره هرمز، ایمن ســازی سفرهای 
دریایی و رونق گردشگری ساحلی و 
دریایی در منطقه شــرق هرمزگان در 

حال ساخت است.
مدیــرکل بنــادر و دریانوردی  
هرمزگان در جریان این بازدید گفت: 
مرحلــه نخســت اجــرای این طرح 
بندری، شامل احداث زیرساخت های 
اولیه بنــدری و دریایی همچون جاده 
دسترســی، موج شکن ها و حوضچه 
پهلوگیری شناورها است و که ساخت 

آن از ســا ۱۳۹۱ توسط سازمان بنادر و 
دریانوردی آغاز شد و تا سال ۱۳۹۶ به 

پایان رسیده است. 
علیرضــا محمــدی کرجی ران 
افــزود: در این مرحله، اعتباری افزون 
بــر۳۵۰ میلیارد ریــال از محل منابع 
داخلی سازمان بنادر هزینه شده است 
و با بهره بــرداری از طرح نخل ناخدا، 
فاصلــه ۱۹ کیلومتــری بندرعباس به 
جزیــره هرمز بــه ۱۳ کیلومتر کاهش 
یافته و با رونق تجارت و گردشگری، 
توسعه چشمگیر جزیره زیبا و تاریخی 

هرمز را درپی خواهد داشت.
وی خاطر نشــان کــرد: مرحله 
نخســت این طرح شامل احداث یک 
جاده دسترســی و موج شکن به طول 
چهار هزار و ۴۰۰ متر در داخل دریا و 
حوضچه ای جهت نصب اسکله های 
شناور برای شناورهای مسافری و قایق 

های تفریحی است. 
این مســوول یادآورشد: با پایان 
مرحله نخســت این طرح و احداث 
زیرســاخت هــای اولیه بنــدری و 
دریایی، مرحله دوم که شامل احداث 
پایانه مسافری، هتل، رستوران و کافی 
شــاپ، مرکز تفریح دریایی و ورزش 
های آبی خواهد بود با سرمایه گذاری 

بخش خصوصی اجرا می شود.
مدیرکل سابق بنادر و دریانوردی 
هرمــزگان نیز که اکنــون مدیرعامل 
ســازمان بنادر و دریانوردی است نیز 
در ســال ۱۳۹۱ با اشــاره به ساخت 
مرحله اول بندر نخل ناخدا گفته بود: 
عملیات ساخت مرحله اول بندر نخل 
ناخدا با اعتباری افزون بر ۱۷۲ میلیارد 
و ۸۱ میلیون و ۴۹۲ هزارو ۸۰۴ ریال از 
بهمن ماه سال۱۳۹۰ آغاز شده و طبق 

قرارداد باید در مردادماه سال ۱۳۹۲ به 
بهره برداری برسد.

علی اکبر صفایی افزوده اســت: 
طول کلی موج شــکن این بندر چهار 
هزارو ۱۳۰ متر اســت که تاکنون هزار 
و ۸۸۰ متر آن ســاخته شــده است و 
مســاحت حوضچه بنــدرگاه نخل 
ناخدا ۲.۵ هکتار می باشــد که عاوه 
بر اســکله و  ترمینال های مســافری ، 
مرکزهای اقامتی و تفریح های ورزشی 

نیز درنظرگرفته شده است.
وی ادامه داد: احداث این بندرگاه 
چند منظوره تاثیر بســزایی در توسعه 
و عمران جزیــره هرمز و بخش قابل 
توجهی از نیازهای حوزه حمل و نقل 
دریای استان هرمزگان را برآورده می 
سازد و برای این بندرگاه پسکرانه ای 

به مســاحت ۲۵ هکتار درنظرگرفته 
شــده که در محدوده ســاحل شرقی 
بندرعباس و در فاصله یک کیلومتری 

از بلوار خلیج فارس واقع شده است.
بندرگاه چند منظوره نخل ناخدا 
کــه نام خود را از محله به همین نام در 
شــهر بندرعابس گرفته است، از طرح 
های منحصر بفرد بندری کشــور بوده 
که با هدف کاهــش ترافیک دریایی، 
دسترســی آســان به جزیــره هرمز، 
ایمن ســازی سفرهای دریایی و رونق 
گردشگری ساحلی و دریایی در منطقه 
شرق هرمزگان در حال ساخت است.

مرحله نخست ساخت بندرگاه 
نخل ناخدا توســط ســازمان بنادر و 
دریانوردی از ســال ۹۱ آغاز شد و تا 

سال ۹۶ به پایان رسیده است. 
 ایــن هــم بایــد گفت کــه با 
بهره بــرداری از طــرح نخــل ناخدا، 
فاصلــه ۱۹ کیلومتــری بندرعباس به 
جزیــره هرمز بــه ۱۳ کیلومتر کاهش 
یافته و با رونق تجارت و گردشگری، 
توسعه چشمگیر جزیره زیبا و تاریخی 

هرمز را در پی خواهد داشت.
بهــره برداری از بندر نخل ناخدا 
موجب رونق جزیره هرمز که به عنوان 
جزیــره رنگ ها)بــه خصوص خاک 
ســرخ آن( شــهرت دارد و همچنین 
توســعه فعالیــت های توریســتی با 
محوریت گردشگران داخلی در فصل 
های سرد سال که بیشتر مناطق کشور 

را برف و باران دربرگفته خواهد شد.
اســتان هرمزگان دارای ۷۱ بندر 
تجاری، صیادی و چند منظوره از شرق 
تا غرب و جزیره های ۱۴ گانه است که 
نقش اساسی در مبادلات اقتصادی در 

جنوب برای کشور دارند.

اسکله نخل ناخدای بندرعباس 
و انتظار۱۰ساله برای 

پهلوگیری کشتی ها
اسکله نخل خدای بندرعباس که کار ساخت آن از یک دهه شروع شده بود، همچنان زخمی مانده و برای

 تکمیل و پهلوگیری کشتی ها و شناورها چشم به دریا دوخته است.

طبــق اعــلام اداره کل حفاظــت محیــط زیســت هرمــزگان، بــا گذشــت یــک دهه از 
ســاخت بندر نخــل ناخــدای بندرعباس مســوولان و متولیان ســاخت این پــروژه از 
ســازمان محیط زیســت مجــوز ســاخت و فعالیــت دریافت نکــرده اند و تــاز زمانی 
کــه اســتانداردهای زیســت محیطــی رعایــت نکنند،اجازه فعالیــت تجــاری ندارند.

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
کمیســیون صنایــع و معادن مجلس 
اظهــار داشــت: هر فــرد حقیقی و 
حقوقی می توانــد در ازای صادرات 
خــودرو، خدمات یا قطعات خودرو 
یا سایر کالاهای مرتبط با انواع صنایع 
نیرومحرکه یا از طریق ارز اشخاص با 
منشا خارجی مورد تایید بانک مرکزی 
برای واردات خودرو در جهت تنظیم 

بازار اقدام کند.
مــورد  در  عباســپور  روح الله 
جزییــات اصاحیه  مجلــس به ماده 
۴ طرح ســاماندهی خودرو مبنی بر 
واردات خــودرو اظهــار کرد: طرح 
ســاماندهی بازار خودرو در مجلس 

دهم به تصویب رسیده بود که بعد از 
ارجاع به شورای نگهبان ایراداتی به آن 
وارد شــد و کمیسیون صنایع مجلس 
یازدهم این ایــرادات را برطرف کرد 
و موضــوع واردات خــودرو در این 
اصاحیه وارد شــد. شورای نگهبان 
دوباره ابهاماتــی را درباره این طرح 
عنــوان کرد که بخشــی از آن مربوط 
به ناهمخوانی با سیاســت های کان 
اقتصاد مقاومتی بود. در جلسه گذشته 
و همچنین جلســه کمیسیون صنایع، 
نماینده شورای نگهبان حضور داشتند 

و نظرات خود را گفتند. 
وی افزود: طبق اصاحیه جدید 
هر فرد حقیقــی و حقوقی می تواند 

در ازای صــادرات خودرو، خدمات 
یا قطعات خودرو یا ســایر کالاهای 
مرتبط با انــواع صنایع نیرومحرکه یا 
از طریق ارز اشخاص با منشا خارجی 
مورد تایید بانک مرکزی برای واردات 
خودرو در جهت تنظیــم بازار اقدام 

کند. 
عباســپور تصریح کرد: قبل از 
این اصاحیه به لزوم منشــا خارجی 
ارز اشخاص اشــاره نشده بود بلکه 
آمده بود باید از ارزی استفاده شود که 

برای کشــور تعهد ارزی ایجاد نکند. 
همچنیــن واردات خــودرو در قبال 
کالاها یا خدمــات انواع صنایع نیرو 

محرکه جدید است.
وی همچنیــن ادامــه داد: در 
اصاحیــه بعــدی آمده اســت که 
شــاخص کیفیت و مصرف سوخت 
خودروهای وارداتی و نیز تعداد مجاز 
واردات آنها متناســب با مابه التفاوت 
تولیــدات داخلی و تقاضــای موثر 
آنها طی یک ســال گذشته با پیشنهاد 

وزیــر صمت و با تایید هیئت وزیران 
مشخص می شود. 

ســخنگوی کمیســیون صنایع 
و معــادن مجلــس گفت: کســانی 
می توانند واردات خودرو انجام دهند 
کــه نمایندگی فــروش خودروهای 
خارجی را در ایران نداشــته باشــند. 
واردات خــودرو منوط به داشــتن 
نمایندگی فروش از خودروســازی 
خارجــی نیســت، کســانی هم که 
نمایندگی فروش این خودروسازی ها 

را دارند نمی توانند واردکننده باشند. 
وی افــزود: همچنیــن وزارت 
صمت موظف اســت که با همکاری 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز نسبت 
به ثبــت کد تعرفــه کالاهای صنایع 

خودرو راسا اقدام نماید.
عباســپور در ادامه خاطرنشان 
مکلــف  صمــت  وزارت  کــرد: 
تشــویقی  سیاســت های  اســت 
بــرای اولویت دهــی و حمایــت از 
واردکنندگان خودرویی که به واردات 

خودرو و صنایــع نیرو محرکه ای که 
بــه انتقال فناوری و ســرمایه گذاری 
کمک می کننــد، تنظیم و اعمال کند. 
یعنــی وزارت صمــت وظیفه دارد 
سیاســت های تشویقی قرار دهد تا از 
واردکنندگانی  که بــه انتقال فناوری 
اقدام می کنند یا جذب ســرمایه برای 

تولید در داخل دارند حمایت شود.
نماینــده آوج و بوئین زهرا در 
مجلس گفت: نماینده شورای نگهبان 
نظراتی در این رابطه دادند و ســپس 
کمیســیون صنایع ایــن اصاحیه را 
بررســی کردنــد کــه در نهایت در 
کمیســیون رای آورد. بعــد از ایــن 
اصاحیه هــا به صحن مــی رود و به 

شــکل دوفوریتی مورد بررسی قرار 
خواهد گرفت. وی همچنین با اشاره 
به دستورات دیگر این جلسه بیان کرد: 
مرکز پژوهش هــای مجلس در این 
جلســه راهبردهای خود را در مورد 
بررســی  حوزه های صنعتی، معدنی، 
صنایــع معدنی و هوافضــا به طور 
تیتروار توضیح داد. از این میان می توان 
به سند جامع توسعه صنعت خودرو، 
ایجاد نهاد رگولاتوری، تقویت صنایع 
کوچک، بازتعریف نقش سازمان های 
توسعه ای، مطالعه و تدوین سند حوزه 
معادن و صنایع معدنی، تدوین طرح 
جامع حوزه فناوری و اطاعات و ... 

اشاره کرد.

توسط سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس؛

جزئیات جدید شرایط واردات خودرو اعلام شد

مدیرعامل آب و فاضلاب استان هرمزگان:

۶۰ روستای شرق هرمزگان تا سال ۱۴۰۱ از آب پایدار بهره مند می شوند
با برخورد با گرانفروشان؛

قیمت بلیت هواپیما کاهش می یابد
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